
O víkendu se v Brně uskutečnila 10.
valná hromada České komory architektů.
Vzhledem k připravovanému vstupu ČR
do EU jednali architekti zejména o har−
monizaci právních předpisů pro výkon
profese architekta. 

Valná hromada ČKA se usnesla, že
bude prosazovat rovnoprávné postavení
českých architektů při výkonu povolání
v členských zemích EU po vstupu ČR.
Vzhledem k tomu, že  rozhodující počet
architektů v EU vykonává profesi ve
svých domovských státech na základě
licence či autorizace u svých profesních
komor, je pro zachování rovnováhy
a rovnoprávnosti nutné potvrdit současný
legislativní systém autorizací platný
v ČR. Dojde tak k situaci, kdy autorizo−

vaný nositel licence jiného členského
státu je na území České republiky pouze
registrován. Systém bude fungovat
recipročně i pro architekta autorizované−
ho Českou komorou architektů. Pokud
bude chtít působit v některé z členských
zemích EU, bude se také pouze registro−
vat u příslušné profesní instituce. Protože
k předložení dokumentace pro územní
a stavební řízení je nezbytná znalost
místní legislativy a jazyka, lze předpo−
kládat, že převážná většina zahraničních
architektů bude vyhledávat spolupráci
s domácím architektem, jehož znalosti
jsou potvrzeny autorizací udělenou na
základě příslušných zkoušek. Tento
systém je běžný a v praxi prověřený ve
většině členských států EU.

Valná hromada ČKA považuje za
nezbytné zrušit platnost tzv. průkazů
zvláštní způsobilosti.  Ty byly v minu−
losti často udělovány „nomenklaturním
kádrům“ bez prověřování odborných
znalostí, držitelé nejsou evidováni a ne−
podléhají etickým principům, což je
v rozporu s veřejným zájmem zaručit
správnost a bezpečnost projektovaných
staveb.

Těmito dvěma zásadními otázkami se
v nejbližší době bude zabývat Poslanecká
sněmovna Parlamentu ČR.

Jednání se dále věnovalo podmínkám
profesní praxe a vzdělávání architektů.

Ing. arch. Dalibor Borák
místopředseda ČKA
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ZPRÁVA Z 10. VALNÉ HROMADY ČKA
ARCHITEKTI SE PŘIPRAVUJÍ NA VSTUP DO EU

TISKOVÁ KONFERENCE K NOVÉMU STAVEBNÍMU ZÁKONU

Ve středu 2. dubna pořádala Sekce
územního plánování a stavebního řádu
Ministerstva pro místní rozvoj ve svém
sídle v pražské Letenské ulici tiskovou
konferenci k věcnému záměru nového sta−
vebního zákona. Konference se za minis−
terstvo zúčastnili náměstkyně ministra
Ivana Hanačíková, ředitelka Odboru sta−
vebního řádu Václava Koukalová, ředitel
Odboru územního plánování Martin
Tunka, ředitel Odboru územně a stavebně
správního Igor Hartmann a tiskový mluv−
čí MMR Petr Dimun.

Účelem konference bylo především
seznámit veřejnost s postupem prací na
přípravě dlouho očekávaného nového sta−
vebního zákona. Vzhledem k tomu, že se
jedná o zákon, na jehož tvorbě se na zákla−
dě svých kompetencí vedle Ministerstva
pro místní rozvoj podílejí také další vlád−
ní instituce (například Ministerstvo vnitra,
Ministerstvo životního prostředí, Minis−
terstvo zemědělství), je jeho komplexní
příprava tak, aby splňoval očekávání,
velmi složitá. 

V novém stavebním zákoně můžeme
najít například povinnost pořizování
územně plánovacích podkladů v souvis−
losti s profesionalizací činnosti územně
plánovacích úřadů v obcích s rozšířenou
působností. Evidence územně plánovací
činnosti přitom bude přístupná a soustav−
ně doplňovaná na webových stránkách. 

Při přípravě nového stavebního zákona
je kladen důraz na odstranění stávajícího
přebytečného balastu. Zákon nově zavádí
pravidelnou kontrolu bezpečnosti jak při
výstavbě, tak při užívání stavby. V kolau−
dačním řízení zákon odstraňuje stav, kdy
je stavba dokončena, ale nelze ji užívat.
Stavební úřad může vznášet námitky toli−
ko do 30 dnů po dokončení stavby. Zcela
novým fenoménem je možnost posouzení
zpracované projektové dokumentace za
úplatu soukromou osobou – autorizova−
ným inspektorem. Ten musí při své auto−
rizaci splnit velmi náročné podmínky. 

Nový stavební zákon bude počítat
s řešením vzájemných rozporů mezi
dotčenými orgány státní správy. Přehod−

notí také situace, kdy bude občan nucen se
na veřejnou správu obracet.

Každá realizovaná stavba bude mít
svou „Knihu o provozu“, do které bude
v pravidelných intervalech zaznamenáván
její stavební stav, revize, opravy apod. 

Na konferenci byly také zmíněny pro−
gramy INTERREG a spolupráce evrop−
ských regionů. Tak by mohlo pod záštitou
spolkového ministerstva dojít k rozšířené
spolupráci Bavorska, Saska a České
republiky.   

Spolupráce příhraničních regionů se
osvědčuje také v souvislosti s loňskými
záplavami a na ně navazujícími protipo−
vodňovými opatřeními.

Nový stavební zákon má být dle
informací z konference předložen vládě
k 1. lednu 2004. Jeho schválení je ale
přímo závislé na dalších legislativních
krocích, konkrétně na novém správním
řádu a zákonu o změně zákonů.

(−lf−)
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